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úűúú-lsz 
ÍME, NAGY ÖRÖMET HIRDETEK 
NEKTEK! 
 

Az Úr angyala megjelent […] és 
ezt mondta nekik: „Ne féljetek! 
Íme, nagy örömet hirdetek 
nektek, ami az egész nép öröme 
lesz.”  (Lukács 2,9-10) 
Az elmúlt hetek lehetőséget 
adtak számunkra, hogy felké-
szüljünk az egyik legcsodála-
tosabb napra: Urunk szüle-
tésének ünnepére. Az öröm idő-
szaka ez. Most talán még inkább, 
mint máskor. Magunkba tekint-
hetünk, jobban odafigyelhetünk 
szeretteinkre és embertársaink-
ra. A Szentmisék, a zsolozsmák is 
mind ezekről a napokról szólnak 
és segítenek nekünk a készü-
lődésben. Az evangéliumi rész-
ben így szól az angyal a pászto-
rokhoz: „nagy örömet hirdetek 
nektek.” De mi lesz ezután? Ha 
elmúlik az ünnep körüli készü-
lődés, a nyüzsgés, az örömteli 
napok és a várakozás varázsa, 
akkor is megmarad bennünk az 
az odaadás, amivel ezekre a 
napokra készültünk? Megmarad 
ez az öröm karácsony elteltével 
is?  Az angyal szavai nemcsak a 
pásztoroknak szóltak. Kétezer év 
elteltével folyamatosan szól az 
egész világnak, benne nekünk is. 
De vajon meghalljuk az angyal 
szavát?  
Mai világunkban ritkán hallani 
örömhírekről. Ez az év pedig 
valószínűleg sokak számára 
okozott nehézségeket, a remény-
vesztettség érzését. Ezért jelent-
het egy kis felüdülést számunkra 
ez az időszak. De ne csak most 
merítsünk erőt az ünnep 
öröméből és meghittségéből. Az 
elmúlt hónapok talán még in-
kább megmutatták nekünk, hogy 
igenis szükségünk van az 
örömhírekre. 
 
 

               » folytatás a 8. oldalon » 

Áprily Lajos: Karácsony-est 

Angyal zenéje, gyertyafény - 

kincses kezem hogy lett szegény? 

Nem adhattam ma semmi mást, 

csak jó, meleg simogatást. 

Mi győzött érdességemen? 

Mitől csókolhat úgy kezem? 

Simogatást mitől tanult? 

Erembe Krisztus vére hullt? 

Szemembe Krisztus-könny szökött? - 

kinyúló kézzel kérdezem. 

Áldott vagy a kezek között, 
karácsonyi koldus-kezem 
 

TÁJÉKOZTATÓ A TIHANYI PLÉBÁNIA ÉLETÉRŐL-2020. DECEMBER 31.  
Kedves Testvérek! Szeretettel köszöntöm Önöket a 2020. esztendő végi 
hálaadás és az előttünk álló új év alkalmából! Ezek az ünnepek a számvetés 
napjai is: szólnak a múltról, a gyökereinkről, az őseinkről; szólnak a mi 
életünk irányáról is: Isten felé haladunk, avagy inkább távolodunk tőle, és 
ezért át kell gondolni az útirányt. Kérem, engedjék meg, hogy beszámoljak a 
tihanyi római katolikus egyházközség helyzetéről. 
I. A plébánia lelkipásztorai 
Magam 2018. március 1-től plébániai adminisztrátorként (vagy más 
kifejezéssel kormányzóként) szolgálom a tihanyi egyházközséget. Tihany 
mellett ellátom Fövenyes üdülőtelep és Örvényes templomát. Fövenyesen 
június második vasárnapjától augusztus utolsó vasárnapjáig reggel 8-kor, 
Örvényesen egész évben vasárnaponként 9.15-kor kezdődnek a szentmisék. 
Ezek mellett mindig van lelkipásztori kisegítés a környékben.  
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» folytatás az 1. oldalról » 
Két közvetlen segítője van a plébánia 
vezetőjének. Az egyik Dr. Nyiredy Maurus atya. 
Tihanyi szolgálata: a szerda esti és a vasárnap 
reggeli szentmiséket tartja, továbbá a jegyesek 
oktatását végzi. A tihanyi templomban 
házasságot kötő jegyeseknek 3 alkalommal kell 
részt venniük oktatáson: ez három szombat 
délelőttöt jelent tavasszal, illetve indul egy 
második turnus nyár elején. Tihanyi munkája 
mellett a balatonfüredi Kerektemplom igazgatója.  
A másik közvetlen segítő: Gergely Gellért atya. 
Tihanyi szolgálata: a szombat esti szentmiséket 
végzi. Elsőpéntekenként betegeket látogat. 
Tihanyi munkája mellett Aszófő plébánosa és 
Balatonakali lelkipásztora. A legtöbb tihanyi fiatal 
őt szokta megkérni a házasságkötés végzésére. 
Gellért atya segít az Apátsági Majorságban és 
közismertek gyógyhatású teái, krémjei.  
Dr. Korzenszky Richárd atya a vasárnapi 10 órás 
szentmiséket végzi. Ezekre a szentmisékre – főleg 
nyáron – nagyrészt a hívő turisták érkeznek, 
tehát országos a közösség. Richárd atya 
szentbeszédei ennek megfelelően sokszor 
érintenek társadalmi kérdéseket, hogy a 
keresztény ember miként álljon hozzá ezekhez.  

Kiss Domonkos atya a péntek esti szentmiséket végzi, ő a gyóntatóatya. Érdemes Domonkos atyát keresni 
lelkibeszélgetés, szentgyónás elvégzése ügyében. Tihanyi munkája mellett Balatonudvari lelkipásztora. Az 
apátságban ő a felelős a szerzetesi utánpótlás képzéséért, továbbá lelkigyakorlatokat szokott tartani.  
Mogyorósi Ányos atya 2019 szeptemberétől Rómában, a Pápai Lateráni Egyetem „Augustinianum” Patrisztikus 
Intézetében 3 évig az ókeresztény egyház történelméből és teológiájából végez doktori tanulmányokat. 
Karácsonykor, Húsvétkor, nyáron, illetve ha nincsen Rómában jelentléti oktatás (pl. a járvány miatt) továbbra is 
találkozunk vele Tihanyban a szentmiséken. Május első vasárnapjától augusztus közepéig Ányos atya vezette a 
vasárnap esti szabadtéri szentmiséket a Csokonai-ligetben.  
Czakó András diakónus testvérünk segít a szentmiséken, ebben a járványos időszakban különösen is a biztonságos 
áldoztatásban. 
II. A tihanyi bencések által ellátott 
templomok 
TIHANY PLÉBÁNIA:  
Tihany – plébániai és apátsági templom,  
Balatonfüred – Kerektemplom,  
Tihany – Apáti (sajkodi) templom.  
 

ASZÓFŐ PLÉBÁNIA: 
Aszófő plébániatemplom, 
Balatonszőlős,  
Örvényes, 
Balatonudvari,  
Fövenyes. 
Külön kérésre ellátjuk Balatonakalit 
(nem tartozik a mi két plébániánkhoz). 
 

Dr. Udvardy György érsek úr rendelkezése alapján 2020 szeptemberétől a Tihany-Apáti (sajkodi) templom is az 
apátsági plébánia közvetlen gondoskodása alá tartozik. A templomigazgató Hardi Titusz pannonhalmi bencés 
atya után a tihanyi plébános lett. 
 

2020 október elejétől Ajtós József paloznaki plébános úr kérésére, Érsek atya jóváhagyásával ellátjuk Csopak és 
Felsőörs templomát. Csopakon vasárnaponként 8.30-kor, Felsőörsön pedig 10.30-kor kezdődik a szentmise.  

    » folytatás a 3. oldalon » 
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III. A plébánia munkatársai                  » folytatás a 2. oldalról » 
Csizmazia Zsolt sekrestyés – főállásban. 
Kővári Péter orgonaművész, egyházzenész mint kántor-karnagy – 
megbízási szerződéssel (főállása a veszprémi Csermák Antal Zeneiskolából 
és a tihanyi bencés zeneiskolából adódik össze) 
Kicsák Tamás kisegítő kántor (közben Aszófő plébánia kántora félállásban)  
Gál András kisegítő kántor, Horváth Teréz plébániaiiroda-vezető – 
félállásban (nemcsak Tihany, hanem Aszófő plébánia alkalmazásában is 
áll: az összes templomunk anyakönyvezését, továbbá keresztelési, 
esketési, temetési adminisztrációját végzi) 
Hitoktató: Kicsákné Tímár Adrienn, az óvodában és a Tihanyi Bencés 
Iskolában 
A Tihanyi Bencés Iskolában nemcsak a tihanyi plébániához tartozó, hanem 
mindegyik oda járó gyermek számára kötelező a hitoktatás. Ennek 
megszervezése a fenntartó, a Tihanyi Bencés Apátság elöljárójának 
feladata, felügyelete a veszprémi érsek alá tartozik. Az iskolában a 
2020/2021. tanévben hittant tanítanak még: Jeromos perjel atya, Radó 
László igazgató úr, Radó Krisztina. Természetesen igyekszünk buzdítani 

minden gyermeket a tihanyi plébániai közösségi életben való részvételre. 
Pénzügyek: Mihályi Jeromos atya, Bacsa Melinda, Obermayer Eszter, Péter Zsolt (utóbbi három munkatárs az 
Apátság alkalmazottja, de külön kérésre segítenek a plébániának) KÖSZÖNET ÉRTE! 
TV-közvetítések, felvételek, filmek: Szabó Zsolt, Bölcs Áron KÖSZÖNET ÉRTE!   

További segítség: Lippai László karbantartó és az 
egyházközségi hozzájárulás beszedői: Baranyai 
Gézáné, Bartusné Aradi Julianna, Bozóky Ágota, 
Csizmazia Márta, Dobos Gyuláné, Fülöp Ferencné, 
Horváth Terézia, Kovács Józsefné, Kovács Péterné, 
Végh Istvánné. KÖSZÖNET ÉRTE! 
A Plébániai Tanácsadó Testület (korábban 
képviselőtestület): kéthavonta ülésezik, amely 
országosan nagyon pozitív példa. Fiatalos, jól 

együttgondolkodó csapat. A tagok: Barkó Ágoston OSB elnök, Nyiredy Maurus OSB plébánoshelyettes, Gergely 
Gellért OSB plébánoshelyettes; hivatalból még: Csizmazia Zsolt templomatya, sekrestyés, Kővári Péter kántor-
karnagy, Radó László, a katolikus iskola igazgatója; Horváth Teréz alelnök, Csizmazia Kenéz alelnök, ifj. Aradi 
István, Bartus Sándor, Bazsikáné Németh Éva, Horváthné Szilvay Kinga, Dobos Vera Dr. Kiss Domonkos, Salamon 
Szilvia, Siklósi Ferenc, Sörös Gábor. 
 

IV. Statisztika (2020) 
KERESZTELŐ Tihanyban és a Kerektemplomban: 52 (2019: 71), ebből 
Tihanyban él: 10 gyermek. 
ELSŐÁLDOZÁS: 2020-ben a járvány miatt nem volt.  
BÉRMÁLÁS: 2020-ban a járvány miatt nem volt. 
ESKÜVŐ Tihanyban, a Kerektemplomban és az Apáti templomban: 41 
pár (2019: 51 pár), ebből legalább az egyik fél tihanyi származású: 5 pár. 
Tihanyban él: 1 pár. 
TEMETÉS Tihanyban: 19 (2019: 17). Nincsen kiugró többlet a korábbi 
esztendőkhöz képest. 
 

Nagyon jó lenne – a haldokló és a családtagok lelki üdvösségére 
szolgálna – ha mindegyik katolikus keresztény haldokló testvérünk el 
tudná végezni szentgyónását, szentáldozását földi élete végén, és 
megkaphatná a Betegek kenetét! Ez a családtagoknak is súlyos 
felelőssége. Szeretettel és buzgón megyünk feladni a Betegeket 
kenetét a súlyos betegek fiataloknak és öregeknek, kórházba kerülő 
testvéreinknek és a haldoklóknak is. Kérjük, hívjanak minket, vagy ha 
messzebb kerül kórházba közösségünk tagja, akkor keressék meg az 
ottani kórházlelkészt! 

                                                                                                                                                                » folytatás a 4. oldalon » 
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V. Anyagiak              » folytatás a 3. oldalról » 
Az egyházközségi hozzájárulásról – „tévhitek” eloszlatása:  

Tihany Plébánia költségvetése teljesen külön van a Tihanyi Bencés Apátság 
költségvetésétől. Két külön intézményről van szó. A tihanyi egyházközség – mint 
minden egyházközség – önfenntartó. Azért tudunk gyakorlatilag két főállású és 
egy félállású munkatársat foglalkoztatni és azért tudunk annyi közösségi 
programot megvalósítani, támogatni, mert – kiemelt idegenforgalmi hely lévén – 
sokkal több a perselypénz, az állóperselyek bevétele és az esküvőkből származó 
bevétel mint egy másik, 800 katolikussal rendelkező településen.  
Az apátság nem a Plébániából él. Az atyáknak saját nyugdíjuk és keresetük van (pl. 
tanári fizetés, gyertyaöntés, gyógynövénytea-készítés, idegenvezetések, 
lelkigyakorlat-vezetés stb.), amelyből megélnek. A plébániát a magasabb 
bevételeken felül még jelentős összeggel is támogatja az apátság: a gyertyamártó- 
és öntő műhelyünkben készült gyertyák bevételének felét átadjuk a Plébániának, 
továbbá a templom teljes rezsijét az Apátság fizeti.  
A helyi, katolikusnak megkeresztelt lakosoknak nem a temetés és a 

temetőhasználat végett kell egyházközségi hozzájárulást fizetniük, hanem mert tartoznak valahová, és a polgári 
életben is minden egyesületnek van tagdíja.  
Továbbá a plébánia által szervezett programok a település EGÉSZÉT érintik: ki a Tihanyi Bencés Iskolába járó 
unokája, rokona révén; ki az egyházközségi kiránduláson való részvétel révén, ki az erdélyi testvérkapcsolat adta 

kiváló kirándulási alkalom révén, ki pedig a televízióban leadott szentbeszédek 
révén részesül lelki javakban, avagy – szokott módon – a Múzeumok Éjszakáján 
részesül szép élményben, mivel tihanyi ingyen vehet részt a programokon. A 
sort lehetne folytatni. 
Ezért kérem minden kedves tihanyi katolikus testvéremet, hogy az egyházközségi 
hozzájárulással fejezze ki a tihanyi egyházközséghez való tartozását, szeretetét! 
Egyházközségünk egésze köszöni, hogy minden tag hozzájárul annak a helynek 

anyagi fenntartásához és élettel való megtöltéséhez, ahol egykor keresztelték, elsőáldozáshoz járult, 
megbérmálták, és ahol egykoron a lelki üdvösségéért fogják a szentmisét bemutatni! Köszönöm személyesen is a 
Kedves Tihanyiak jóságát, nagylelkűségét!  
 

EGYHÁZKÖZSÉGI HOZZÁJÁRULÁS 
Az egyházközségi hozzájárulás összege 2019. január 1-től (2021-ben sem emelkedik) 

a Magyar Katolikus Püspöki Konferencia rendelkezése szerint az egész országban: 
keresők után: 6000 Ft/év 

nyugdíjasok után: 5000 Ft/év 
 

Az egyházközség bevételei és kiadása 2020. január 1. – december 16. között 
 

Bevételek (Tihany apátsági templom és Balatonfüred-Kerektemplom együtt) 
Perselypénz 6 223 430 Ft (az évi 5 központi gyűjtés nélkül) 
Egyházközségi hozzájárulás 3 010 600 Ft 
Adományok 1 402 000 Ft 
Esküvők 2 211 721 Ft 
Gyertyás persely 1 000 000 Ft 
Egyházmegyei támogatás 600 000 Ft 
ÖSSZESEN: 14 447 751 Ft 
 

Érdemes kiemelni az „Adományok” sorban szereplő összeget. A jelentős támogatás annak köszönhető, hogy szó 
szerint a világ minden tájáról követték tavaszi online szentmise-közvetítéseinket. Az atyák igyekeztek gondosan 
felkészülni a szentbeszédre, hogy valóban örömöt, reményt, bíztatást tudjunk adni az embereknek, továbbá 
felváltva mindenki be volt osztva, tehát változatosak voltak a szentmisék. Sokan kisebb-nagyobb adománnyal 
segítették a tihanyi plébánia működését akkor, amikor két hónapig kimaradt a perselypénz, nem voltak esküvők, 
állópersely-adományok, viszont a munkabéreket kifizettük. (Az apátságban sem történt elbocsátás, 
munkabércsökkentés, hiszen a korábban megtermelt „profit” célja a munkahelyek, így emberek, családok 
biztonságának a megőrzése.) 
A „Gyertyás persely”: az Apátság gyertyaöntő műhelyében a szerzetesek és világi munkatársak, főleg a szezonon 
kívüli „holtabb” időszakokban, gyertyát készítenek. Ezek bevételéből átadunk a plébániának.  

» folytatás az 5. oldalon » 
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Kiadások (Tihany apátsági templom és Balatonfüred-Kerektemplom együtt)                      » folytatás a 4. oldalról » 
Civil dolgozók bruttó munkabére (sekrestyések, kántorok, a Kerektemplom takarítója, plébániai irodista 50%):
 9 945 603 Ft 
Lelkipásztorok munkabére: 1 600 000 Ft 
Bérszámfejtés (könyvelő iroda): 275 250 Ft 
Eszközök (misebor, ostya, virág, liturgikus textíliák, kottaállványok az énekkarnak, a Kerektemplom közüzemi 
díjai): 1 479 066 Ft 
Egyházközségi rendezvények (ministránstábor, ministránskirándulás, lelkigyakorlatos tábor középiskolásoknak és 
fiatal felnőtteknek): 914 454 Ft 
Bankköltség:  41 776 Ft 
ÖSSZESEN: 14 256 149 Ft  
 

VI. Külön köszönet 
Köszönjük Kerekes Józsefnek és feleségének, hogy jelentős összeggel, nagylelkű adománnyal segítették a tihanyi 

katolikus közösséget, főleg a fiatalok nyári programjait! Nekik 
köszönhető, hogy minden évben szép karácsonyfa áll templomunkban és 
minden, a tihanyi szerzetesek által ellátott templomban is. 
VII. A lényeg: a lelki élet, egyházközségi csoportok (időrendben) 
Idén jóval kevesebb lehetőség adódott összejövetelekre, jelentléti 
lelkiség alkalmakra. 
Január 17-én és február 7-én pénteken még meg tudtuk tartani a 

felnőtt katekézist az apátság tetőterében. Szándékunkban áll ezt folytatni, több atya bevonásával.  
Február 15-én került megrendezésre a IV. Tihanyi Bencés Bál az új sportcsarnokban. Sajnos az idei farsangi 

szezonban nem tudunk ilyen nagylétszámú összejövetelt tartani. 
Örültünk, hogy nemcsak tihanyiak, hanem a Tihanyi Bencés Iskola 
diákjainak szülei, környékbeliek is szép számmal jöttek el a 
rendezvényre.  
Énekkarunk még éppen el tudott menni a jó ideje tervezett bakonybéli 
kórustáborba, továbbképzésre március 6-8. között. Vasárnap ének-
zenei szolgálatot teljesítettek a bencés apátsági templom ünnepi 
szentmiséjén. Ezen az alkalmon kívül, a próbák járványügyi korlátozása 
miatt, sajnos csak november 1-jén tudtak szolgálni Tihanyban, az ünnepi 
szentmisén. Nagyon készültek az adventi-karácsonyi ének-zenei áhítatra 
és a december 8-i fellépésre Máriacellben. Nagy megtiszteltetés, hogy 
Ausztria nemzeti ünnepére, Szűz Mária Szeplőtelen Fogantatásának 
napjára, meghívást kaptak Közép-Európa legfontosabb Mária-
kegyhelyére, hogy koncertet adjanak. Ami késik, nem múlik!  
Az énekkar tagjai: szoprán énekesek: Rábaközi Rita – szólista, Bíró-

Benke Erika, Dancs Ágnes, Horváth Terézia, Komáromi Judit, Kővári Krisztina, Makláry-Pap Gabriella, Salamon 
Szilvia; mezzo énekesek: Radó Krisztina – szólista, Csutorás Krisztina, Kaphegyiné Szabó Mária, Ordódy Zita; alt 
énekesek: Bakos Péterné, Boksay Györgyné, Bozóky Ágota, Csizmaziáné Sári Ildikó, Dobos Gyuláné, Gál Gabriella, 
Horváthné Szilvay Kinga, Sándor Zsuzsanna, Szilágyiné Kósa Anikó; tenor énekesek: Nagy Nándor – szólista, Madár 

Csaba; basszus: Bánó Tamás, Lipthay Tamás, Mészáros András. 
Zongorakísérő: Küronya Veronika. Művészeti vezető: Kővári Péter 
karnagy. KÖSZÖNET SZOLGÁLATUKÉRT!  
 

Március 14-én szombaton este a szentmisét Fábry Kornél atya, a 2021-
ben Budapesten megrendezésre kerülő Nemzetközi Eucharisztikus 
Kongresszus főtitkára tartotta. Beszédében tanúságot tett hitéről, az 
Oltáriszentség iránti szeretetéről, a szentségimádás és a szentáldozás 
hatásairól. A mise után előadást tartott a Kongresszus programjairól, a 
részvétel lehetőségéről.  
 

Március 23-tól május 3-ig a szentmisékbe csak interneten tudtak bekapcsolódni a hívők. Ebben az időszakban 
szerzetesközösségünk a Máriacelli-oltárnál, az esti szentmisék előtt mindig elimádkozta a rózsafüzért. Sok 
imaszándék érkezett, és sok imameghallgatás történt. Megható lelki élmény volt, hogy a Húsvét éjjeli feltámadási 
szertartás végén, amikor a templomkapuból megáldottuk a települést, mintegy tucatnyi ember gyűlt össze – kellő 
távolságtartással – a templom előtti téren, és fogadták az áldást, valamint kérték ételeik megszentelését 

» folytatás az 6. oldalon » 
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» folytatás az 5. oldalról » 

Május 10-től augusztus 16-ig a vasárnap esti szentmiséket a Csokonai-ligetben tartottuk. Kéthetente gitáros 
szentmise volt. Az alkalmak kapcsán egy összetartó, 
imádkozó fiatal zenélő csapat alakult ki, amely közösség is 
egyházközségünk jövőjét jelenti. Tagok: Bazsika Eszter, 
Csizmazia Benedek, Csizmazia Boglárka, Csizmazia Kató, 
Csizmazia Mátyás, Csizmazia Villő, Kiss Anna, Mezei Lili, 
Salamon Szilvia. Köszönjük Ányos atya értékes 
igehirdetéseit, a fiatalok buzgóságát, a jó Isten iránti 
elkötelezettségét!  
 

A Rózsafüzér Társulat is lassan újraindult májusban-
júniusban. Köszönjük imádságaikat! 

 

Július 27. – augusztus 1. között ministránstáborban vett részt 20-25 gyermek. A téma a szerzetesség volt. Az 
apátság teraszán és a templomban jöttek össze a fiatalok, majd déltájban grillezésre, pörköltfőzésre került sor. 
Kirándulást tettek Székesfehérvárra és Csornára, a premontreiekhez, valamint a lébényi egykori bencés apátsági 

templomhoz. Nagyon örültünk, hogy a szervezőnek, Zsolti 
bácsinak segítettek a nagyobbak: Bazsika Eszter, Baranyai 
Marcell, Varga Zsolt. Báti Lázár bencés testvér is elkísérte 
őket.  
Hálásan köszönjük ministránsaink egész éves szolgálatát, 
amellyel emelték szentmiséink, ünnepeink fényét. 
Buzgóságban különösen kitűntek: Bazsika Eszter, Bazsika 
Zoltán, Bede Julcsi, Bede Tamás, Csom Dávid, Kiss Mónika, 
Máté Vanessza, Szepessy Péter. A nyári szünidőben, illetve 
ha Tihanyban tartózkodtak, mindig számíthattunk Németh 
Laczi Tibor kecskeméti és Wendler Vajk győri fiú 
szolgálatára is.  
 

Július 30. – augusztus 1. között 17 fiatal felnőtt vett részt lelkigyakorlaton Ányos atya vezetésével 
Káptalantótiban.  
 

Augusztus 20-án a Boldog IV. Károly király kálváriánál 
tartottuk az ünnepi szentmisét. A Nemzeti Összetartozás 
Évében mindenképpen akartunk lelki programot a Kálváriánál, 
hiszen ez az utolsó magyar király és Magyarország tragikus 
sorsának mementója. A 9.30-kor kezdődő szentmisét 
főpásztorunk Dr. Udvardy György érsek úr celebrálta. Nagyon 
sokan eljöttek, de a tömeg nem volt látványos, mert a tűző Nap 
miatt, a fák, bokrok árnyékában, oldalt húzódtak meg az 
emberek. 
 

Szeptember 4-5-én Csizmazia Bulcsú szervezésében kis 
zarándokcsapat tette meg az andocsi zarándoklatot. 
 

Októbertől havonta egy szombat esti szentmise gitáros-
énekes mise. A következő alkalom: 2021. január 30. 18.00. 
 

Novemberben újraindult a Taizé-i énekes szentségimádás. Cél, 
hogy a keresztények újra felfedezzék az Istennek adott idő 
jótékony hatásait: napjainkban háborús helyeken; olyan 
helyeken, ahol sok a lelki és testi beteg; ahol sokan látják 
üresnek és értelmetlennek az életet – az Oltáriszentség előtti 
imádás, könyörgés, vezetett ima hatására óriási változások történtek a mindennapokban, mondhatni csodák: 
megtérés könnyek között, lelki béke, a belső öröm szétáradása. Szándékunk szerint minden hónap 1. vagy 2. 
második vasárnapján 16 órai kezdettel lesznek ezek az imaalkalmak. A következő: 2021. február 7. 16.00. 
 

Minden héten hétfőn 19 órai kezdettel az Édesapák imái csoport tartja imádságát itt a templomban, a Máriacelli-
oltárnál. Köszönet Csizmazia Kenéz szervezőnek! 
 

Az Édesanyák imái két csoportból áll. Szintén minden héten imádkoznak gyermekeikért. Köszönet Horváthné 
Szilvay Kinga szervezőnek!             » folytatás a 7. oldalon » 
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VIII. Tervek 2021-re             » folytatás a 6. oldalról » 
Amit 2019 végén elmondtam, ugyanúgy érvényes: A Tihanyból – tanulás, munkahely – miatt elszármazott, 
városba költözött fiatal felnőtteket öröm látni ünnepekkor nemcsak a település utcáin, hanem a templomban is! 
Nagyon jó, hogy eljönnek oda is, ahol megkeresztelték őket, ahol ministráltak, énekeltek, és ami a gyökereiket 
jelenti. Kedves Fiatalok, Kortársaim! Karácsonykor, Húsvétkor, Pünkösdkor, bármikor szívesen és szeretettel 
látunk Benneteket a tihanyi templomban! Legyen ez a templom továbbra is otthonotok!  
 

A Húsvétig tartó időben különösen is imádkozzunk az elsőáldozásra, bérmálkozásra készülő fiatalokért! Három 
lépcsőből áll ugyanis a keresztény hit elmélyítése. Az első, amikor beíratnak a 
szüleim hittanra, és ott az órákon egy „tananyagot” tanulok, amit kikérdeznek. 
Imádkozunk is, de ez még nem az én saját, személyes, tudatos elköteleződésem. 
Sokan megállnak itt, és nem ismerik meg még évekig, esetleg évtizedekig a jó Istent. 
A második lépcső, amikor ér valami igazi Istenélmény felső tagozatos, középiskolás 
vagy fiatal felnőtt koromban – amennyiben érdektelenségből nem hagytam ott az 
egészet, mondván, hogy ez a múlt, nem élményszerű, nem áll közel hozzám. Ennek 
az „élménynek” (lehet ez közösségi élmény is!), gondolatnak, valamiféle 
megsejtésnek a hatása pár nap alatt, pár hét alatt, pár hónap alatt elmúlhat, ha nem 
kezdek el utána „nyomozni”, érdeklődni, IMÁDKOZNI, keresni, kutatni. De meg is 
lehet maradni a második lépcsőn. Az a néhány bérmálkozott fiatal tart itt, akik csak 

azért is, szemben a világgal, kamaszként, fiatal felnőttként is megőrzik keresztény identitásukat, hitüket ápolják, 
mert valami nem hagyja őket békén, amíg rá nem találnak Istenre. A harmadik lépcső, amikor ér valami 
szenvedés, próba, könnyek, és nem elmúlik, hanem imádságos fohászkodásban megerősödik és igazán szilárd lesz 
a katolikus keresztény hitem, a Jézussal való kapcsolatom. Az említett SZENTSÉGIMÁDÁSI ALKALMAKON pont 
ezért imádkozunk, ezt kérjük minden templombajáró és templomba nem járó testvérünk számára! 
 

Az elsőáldozás tervezett ideje: 2021. június 6. 10.00 (Úrnapja)  
Elsőáldozásban részesülnek a Tihanyi Bencés Iskola 3. és 4. osztályos, hitoktatásban és elsőáldozási felkészítésen 
részt vett és az elsőáldozásra külön jelentkezett diákjai.  
 

A bérmálás tervezett ideje: 2021. június 13. 10.00  
A bérmálkozásban részesülhetnek a Tihanyi Bencés Iskola mostani 8. 
osztályos és 2020-ban elballagott azon diákjai, akik rendszeresen részt 
vesznek saját egyházközségük életében és maguk is szeretnének e 
szentséghez járulni. (Bérmálkozni később is lehet, amikor a hitben jobban 
előrehalad az illető, és valóban a saját döntése keresztény 
elköteleződésének megerősítése. Így a katolikus középiskolában is 
magasabb évfolyamokon szokott lenni a bérmálás.) 
 

2021-ben (ősszel?) újra zarándoklatot, magyarságismereti és kulturális 
kirándulást szervezünk Csíksomlyóra, Csángóföldre és a Moldovai 
Köztársaságba. Útközben egyrészt lesz lelkivezetés, amelynek a témája az Eucharisztia szentsége; másrészt lesz 
szak-idegenvezető velünk, és lesz többször is szentmise. Emellett – az úttal, a hellyel jár – gasztronómiai, kulturális 
élményekben is lesz részünk. Az árban MINDEN BENNE VAN (pl. belépők), tehát külön nem kell a buszon vagy 
máshol semmit sem fizetni. Igyekszünk úgy számolni, hogy minden nap az ebéd is beleférjen a részvételi díjba (a 
reggeli és a meleg vacsora mellett). Részletek később! 
 

Nyáron várjuk Székelyudvarhely testvértelepülésünk és testvérplébániánk fiataljainak egyhetes látogatását.  
 

2021. szeptember 5-12. között kerül megrendezésre 
Budapesten a Nemzetközi Eucharisztikus Kongresszus. 
Utoljára ilyen katolikus világtalálkozónak 1938-ban adott 
otthont Budapest. A hét minden napján sok-sok program 
lesz minden korosztálynak a HungExpo-n, továbbá szerte 
Budapest templomaiban és kulturális intézményeiben. 
Részletek a https://www.iec2020.hu/hu/program oldalon. 
Jó lenne, ha a tihanyi egyházközség a szeptember 11-én 
szombaton a Kossuth téren 17 órakor kezdődő 
szentmisén, majd az azt követő eucharisztikus gyertyás 
körmeneten, felvonuláson részt tudna venni. A körmenet 

a Hősök terére vezet az Andrássy úton keresztül. Igen nagy közösségi élmény több tízezer hívő emberrel együtt 
megvallani hitünket az egész világ előtt. Részletek később! 

 

https://www.iec2020.hu/hu/program


IME, NAGY ÖRÖMET HIRDETEK NEKTEK         » folytatás az 1. oldalról » 
… Szükségünk van a hitre, hiszen olyan erőt tud adni, ami még az olyan nehézségekkel szemben is segíteni 
tud, mint amikkel mostanában szembe kell néznünk. Óriási erő rejlik a hitben. De mindannyian 
tapasztaljuk, hogy nem könnyű és nem is túl közkedvelt dolog a hitünkről beszélni, pláne nem, úgynevezett 
„örömhírt” hirdetni. Pedig milyen nagy szükségünk van rá, még ha nem is ismerjük fel! Ám felvetődhet a 
kérdés: hogy is hinnének az emberek bármiféle örömhírben, ha nem hallanak róla és hogy hallanának róla, 
ha nincs, aki hirdesse? (Róm. 10,14) Az angyal kiváló példa előttünk. Ő elmondta az örömhírt. Most rajtunk 
a sor! Ne csak most legyen karácsony! Éljünk úgy, mintha mindennap karácsony lenne! Legyen az egész 
életünk Karácsony! Váljunk a világ világosságává, hogy tetteink és szavaink azt mutassák: „nagy örömet 
hirdetünk nektek!”                         Gál András tanár, kisegítő kántor 
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BENCÉS TEMPLOM BALATONFÜREDEN: A KEREKTEMPLOM 
A balatonfüredi szívkórházat a pannonhalmi bencés főapátság hozta létre 
és tartotta fönn egészen az 1950-ben történt államosításáig. A kórházzal 
szemközti utca végén a betegek számára ugyancsak a bencések fölépítettek 
egy kis templomot. Az első kis kápolnát Vajda Sámuel tihanyi apát 
építtette. A jelenlegi templom alapkövét Bresztyenszky Béla tihanyi apát 
áldotta meg és ő is szentelte fel a templomot 1846. június 12-én. A 
szentelést követő díszebéden Deák Ferenc is részt vett. 
A templom széles körben ismert elsősorban a főoltár festményéről, amely a 
szamariai asszonnyal beszélgető Jézust ábrázolja Jákob kútjánál. Magát a 
templomot is ennek a képnek alapján nevezték el: „A szamariai asszonnyal 
beszélgető Jézus.” Ez egyedülálló, az országban nincs is több ilyen című 
templom. A templom búcsúját a felszentelés napjához legközelebb eső 
vasárnapon tartjuk. 
A szerzetesrendek 1950-es betiltása után a templom is átkerült a plébánia 
gondozásába, de a Tihanyi Apátság szerzetesei teljesítettek benne 
szolgálatot, miután a szerzetesrendek újra működési lehetőséget kaptak a 
rendszerváltozás után. Amikor Gyűrű Géza plébános nyugdíjba ment, a 
Tihanyi Apátság perjele, Dr. Korzenszky Richárd Márfi Gyula veszprémi 
érsektől azt kérte, hogy a balatonfüredi bencés templomot vegye ki a 
plébánia illetékességéből, tegye templomigazgatósággá és kapcsolja a 
Tihanyi Apátsághoz. Az érsek úr ezt meg is tette 2014-ben. Ettől kezdve a 
templom a Tihanyi Apátság része. Ekkor Richárd perjel úr felterjesztésére az 
érsek úr Maurus atyát nevezte ki templomigazgatónak, aki azóta is ellátja 
ezt a feladatot.  
Miután a templomhoz nem tartozik plébániai terület, ezért a plébániával 
kapcsolatos tevékenységeket sem láthatunk el. Ezzel együtt a templomban 
vannak esküvők, keresztelések és természetesen a szentmisékkel 
kapcsolatos igehirdetések is. Hétköznaponként kedden és pénteken van 
szentmise 1630 órakor, vasárnap pedig 11 órakor. Miután a templom körül 
kevés lakás van, a környezetében főleg éttermek, cukrászdák, üzletek vannak, így a templomnak állandó 
közössége nincs. A hívek sokszor nagy távolságról jönnek, sokszor Budapestről, Veszprémből, Csopakról, 
Székesfehérvárról, különösen a nyári üdülési időben sokan látogatják, volt bencés diákok is, akik volt 
hittanárjukként üdvözlik Maurus atyát, de üdülési időn kívül is általában tele szokott lenni a templom. Ennek 
oka lehet, hogy igényesen végzett liturgiára és igehirdetésre törekszünk. A templomnak igazában éppen az a 
funkciója, hogy megfelelő színvonalon mutassa be az érdeklődőknek a keresztény élet igazságait és 
gyakorlatát.                 Maurus atya 
 

BALATONSZŐLŐS 
Balatonszőlősi közösségünk régi tervének megvalósítását kezdtük 
meg a tavalyi esztendőben. A templom mellett egy közösségi házat 
építünk, amelyben egy közösségi tér, két mosdó, egy zuhanyzó és egy 
pakolásra alkalmas sekrestye kap helyet. Reményeink szerint még 
idén kérhetjük Isten áldását a közösségi összefogásból és 
Magyarország Kormányának támogatásából felépült új épületünkre. 

Mihályi Jeromos OSB perjel 
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Velünk az Isten! 

 

 

 

 

Kedves Testvérek! Tisztelt Olvasók! 

   Aggódva nézzük a váltakozó napi 

esetszámokat, a halálozási arányt, hallgatjuk 

és olvassuk a híreket, igyekszünk 

alkalmazkodni 

és betartani az 

előírásokat és 

már nagyon 

várjuk, hogy 

vége legyen! – 

talán így lehetne röviden, tömören 

összefoglalni a mindennapok rutinjává vált 

„programot.” Nincs karácsonyi vásár, 

nincsenek nagy családi és baráti 

összejövetelek, találkozások, nem lesznek 

sok száz fős óévbúcsúztató partik sem… Sok 

minden nincs, ami eddig volt - ez igaz, 

viszont éppen ezért van idő átélni az ünnepet 

ill. ápolni a családi kapcsolatokat!  Most az 

van, amit annyira hiányoltunk korábban: 

szűk körben tudunk együtt lenni és egymásra 

figyelni. Csendüljön hát fel, a nehézségek 

közepén is erőt adó karácsonyi örömhír a 

szívünkben: „Immanuel” – az az: Velünk az 

Isten!    Máté evangéliumában olvassuk, 

hogy bölcsek érkeztek napkeletről 

Jeruzsálembe és Heródes király palotájában 

keresték a megszületett királyt. De vajon 

milyen utat jártak be ezek az emberek? 

Biztos vagyok benne, hogy sokat kutatták a 

csillagos égboltot, felfelé nézve az eget 

fürkészték. Amikor pedig láttak valami 

szokatlant, akkor addig nem nyugodtak, 

amíg ki nem derítették, hogy mi is az. 

Hosszú utat jártak be. Talán félelmekkel 

indultak el, talán voltak fenntartásaik és 

biztosan voltak az úton nehézségeik is. Volt, 

amikor elcsüggedtek, megálltak és 

legszívesebben visszafordultak volna. 

Mégsem tették. Miért? Mert, a vágy a 

szívükben 

nagyobb 

volt minden 

félelemnél 

és minden 

kétségnél. 

Részt 

akartak 

venni abban a csodában, hogy égi király 

születik a földre. Más útmutatójuk pedig nem 

akadt, mint a csillag, amely vezette őket.  
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Amikor Jeruzsálembe értek, szem elől 

tévesztették a csillagot akkor, amikor az 

eszükre támaszkodtak. Hol születhet meg 

egy király? – próbáltak logikusan 

gondolkodni. A királyi palotában, a 

pompában, a 

csillogásban. 

Kétségtelen, 

hogy ez a 

vélekedés 

megállja a 

helyét embe-

rileg, ám az Isten másként gondolta. Van 

úgy, hogy mi is eltévesztjük a helyes 

irányt, meg megzavar bennünket a földi 

pompa és a csillogás. Van úgy, hogy azt 

kérjük az Úrtól, hogy vegyen el előlünk 

azonnal mindent, hogy végre meglássuk 

Őt magát. Most is így vagyunk. Most 

kicsit sötétebb van, kevesebb a pompa, a 

lassítás és a korlátozások talán nem esnek 

jól, mégis szükségünk van ezekre. A 

bölcsek sem siettek, mégis minden nap 

előrébb jutottak, szemüket a csillag fénye 

felé fordítva. Nekünk is van időnk és 

lehetőségünk befelé, a szívünk mélyére 

figyelni. Ott van helye, az Isten iránti 

vágy megszületésének. A „királycsillag” 

felkelésének a szívünkben, kardinális 

jelentősége van, e megterhelt 2020. év 

vége felé haladva! Tanuljunk a bölcsektől 

és ne a szemünket, hanem inkább a 

szívünket fordítsuk Jézus felé. 

Ünnepeljünk úgy, hogy közben adjunk 

hálát azért, hogy az Ige valóban testté lett, 

és adjunk teret annak is, hogy Ő maga 

születhessen meg bennünk!  Ő, - a 

vírushelyzet kellős közepén, aggódá-

sainkban, félelmeinkben, szabályok 

között egyaránt velünk van! Ez az ünnep 

csendesebb és egészen más, mint az 

eddigiek voltak, - ez kétségtelen! Egy 

valamiben 

azonban nem 

változott meg 

és nem is 

változik soha! 

Az ünnep 

lényege, az 

Isten szerete-

tének jó híre, és az evangélium 

középpontja az, hogy Jézus megszületett, 

- így életünk minden pillanatában velünk 

van az Isten! Így valljuk közösen a 

gyönyörű énekvers sorait: „Dicsőség az 

örök Atyának, És értünk született Fiának, 

Mindkettő Szent Lelkének, Áldások 

kútfejének, Dicsőség, Dicsőség Istennek!” 
 

Áldott karácsonyi ünnepszentelést és egészségben bővölködő újévet kíván: Császár 

Attila esperes-lelkész 
*********************************************************************************************************************************************************************************** 

REFORMÁTUS   ISTENTISZTELETEK  RENDJE: 

Január 24.    14 óra, 
 

Február 7.    14 óra, 
 

Február 21.   14 óra, 
 

Március 7.    14 óra, 
 

Március 21.   14 óra, 
 

Április 2. Nagypéntek 10 óra 
 

Április 4. Húsvét 1. napja 16 óra 
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„   A ZENÉNEK KÖZÖSSÉGKOVÁCSOLÓ EREJE VAN” 
Az első, próbálkozások után idén nyártól már rendszeressé váltak a fiatalos lendületű, gitáros énekekkel kísért 

szentmisék templomunkban. A lelkes, 7 fős csoportból hárman válaszoltak 
kérdéseinkre zenélésről, szolgálatról, közösségről. 
– Mi hozott össze Benneteket, honnan jött az ötlet a gitáros misékhez? 
Bazsika Eszter: – Idén tavasszal, talán a szabadtéri szentmisékkel együtt jött 
az ötlet, hogy ezek lehetnének kicsit „lazább”, fiatalosabb alkalmak. Ehhez 
összegyűlt egy lelkes csapat, és nem mellesleg Ányos atya, aki összefogott 
bennünket, és akkor is biztatta a társaságot, amikor a nyári szünetben 
nehezebb volt összegyűlni hétről hétre, hogy közösen próbáljunk. 
Csizmazia Matyi: – Már másfél éve is voltak úgynevezett „mocorgós” misék, 
amelyek elsősorban a kisgyerekekhez szóltak. Ezeket kezdetben gitárral és 
egyéb hangszerekkel kísértük könnyűzenei stílusban. Később ez 

abbamaradt, mert néhányan úgy gondolták, nem illik a templom szellemiségéhez, és a kisgyerekek más típusú 
zenére fogékonyak. Ezt követően gregorián stílusú népénekekkel folytatódtak a mocorgós misék, majd az is 
megszűnt. Idén nyáron újra megkért minket a bencés közösség, hogy erre a nyárra lehetőségeink szerint 
nyújtsunk zenei szolgálatot a kültéri misékhez, így kéthetente rendszeresen volt szabadtéri gitáros szentmise. 

Ekkorra már kialakult a ma is működő állandó csapat. Eleinte úgy látszott, a 
nyár végével a gitáros misék is befejeződnek, de a Plébániai Tanácsadó 
Testület támogatta, hogy ezután is folytatódjanak az ilyen jellegű liturgiák.   
– Hol tanultatok zenélni, honnan az elhivatottság a zene iránt?  
Bazsika Eszter: – Kis csoportunk szinte minden tagja a tihanyi zeneiskolában 
kezdte zenei pályafutását, ki messzebbre, ki kevésbé messzire jutott, de a 
zene fontos szerepet játszik mindannyiunk életében. Otthonról is kapunk 
támogatást, annak ellenére, hogy én pl. „első generációs zenész” vagyok a 
családban, előttem nem tanultak hangszeren, de mindig is támogatták a 
dolgot. Biztosan ennek is szerepe volt abban, hogy másodikos korom óta 
pengetem a gitárt.  
Salamon Szilvi: – Mindannyian a tihanyi zeneiskolában kezdtünk el zenélni. 
Más-más hangszeren játszottunk, de előfordult, hogy egymást kísértük vagy 
együtt léptünk fel egy ünnepségen. Van, aki a mai napig ugyanazon a 

hangszeren játszik, de van olyan is, aki inkább másik hangszerben találta meg önmagát. Nagyon szeretünk 
zenélni és ha ezt együtt tehetjük, ráadásul az Apátságban, akkor az hozza számunkra a legnagyobb 
elhivatottságot.  
Csizmazia Matyi: – Én őszintén szólva sosem jártam zeneiskolába, és soha nem is volt gitártanárom. Teljesen 
magamtól kezdtem el gitáron tanulni 5 évvel ezelőtt. Már kisiskolás koromban is érdekelt ez a hangszer, de 

csak gimnazista éveim végén jutottam el odáig, hogy valóban foglalkozzam 
vele.  
– Zenéltek más csoportokban is?  
Bazsika Eszter: – Én személy szerint igen, a kollégiumunkban is összegyűlt 
egy lelkes kis csapat, szentségimádásokat szoktunk vezetni, a kollégiumi 
szentmiséken szolgálunk, illetve néha csak úgy is össze szoktunk jönni a 
kápolnába, hogy együtt zenéljünk. 
Csizmazia Matyi: – Igen, még bőven a tihanyi gitáros misék előtt kezdtem el 
játszani a piliscsabai Iosephinum Kollégium zenekarában, ahol máig aktív 
szerepet töltök be. 
– Fontosnak tartjátok az egyházon belüli ifjúsági gitáros miséket? 
Bazsika Eszter: – Igen, abból a szempontból mindenképp, hogy a gitáros 
énekek könnyedebbek a megszokott egyházi énekeknél, így azok, akik 
szeretik ezt a műfajt, jó értelemben véve „lazábbak”, nyitottabbak az 

újdonságra, az új emberekre. Könnyebb megszólítani a fiatal generációt, hogy aztán egy-egy ilyen gitáros mise 
után akár beljebb lépjen, és a hagyományos énekes szentmisét is megszeresse. Az első lépés talán a 
legnehezebb, reméljük, ezt sikerül megkönnyíteni. Ha ez a szolgálat csak egyvalakinek is segítség, már megéri. 
Csizmazia Matyi: – Igen, mindenképpen! Véleményem szerint nagyon fontos az, hogy a hívek felszabadítóbb, 
vidámabb formában is megélhessék a hitüket. Bár szerintem a hagyományos misék is nagyon szépek, a gitáros 
misék sokkal személyesebbek, sokkal közelebb állnak a mai világ emberéhez.               » folytatás a 12. oldalon » 
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„   A ZENÉNEK KÖZÖSSÉGKOVÁCSOLÓ EREJE VAN”                                                            » folytatás a 11. oldalról » 
– Ti hogy érzitek? Egyházközségünkben van igény a szolgálatotokra? 
Bazsika Eszter: – Eleinte megvallom, kicsit szkeptikusan álltam a dologhoz, de aztán ahogy haladtunk a nyárba, 
egyre megdöbbentőbb volt látni azt a rengeteg embert, akik a vasárnap esti misékre jártak. Nyilván ez nem 
csak miattunk alakult így, hiszen nagyon sokan töltik nyári szabadságukat a Balatonnál, maga a természeti 

környezet, a naplemente is gyönyörű 
és vonzó lehetett mindenki számára, 
Ányos atya személye és prédikációja 
pedig szintén említést érdemelnek. 
Nagy élményként éltem meg, hogy 
szentmiséről szentmisére egyre 
többen kapcsolódtak bele az 
éneklésbe. 
Az, hogy az egyházközségen belül is 
van igény ezekre az alkalmakra, az 
őszi-téli időszakban mutatkozott meg, 
amikor egy-egy gitáros szentmisére 
megérkeztek a kisgyermekes családok 
és mindazok, akik kedvelik ezt a 

műfajt, és szépen megtelt a templom, a járványügyi helyzet ellenére is. 
Salamon Szilvi: – Emberi tulajdonságunk, hogy az új dolgokat nehezen fogadjuk be, idő kell ahhoz, hogy 
megismerjük, hogy megérezzük mit ad számunkra. Az elején én is így voltam a gitáros misékkel, hiszen nekem 
nemigen volt ezelőtt ilyenben részem. Aztán persze, már az első próbáról óriási feltöltődéssel mentem haza és 
ez azóta is csak fokozódik. Biztosan voltak páran a hívek között, akik hozzám hasonlóan először nem értették 
ennek miértjét. Viszont azok a mosolyok, amiket a misék után látok, amikből árad felénk a szeretet és a hála, 
azt bizonyítják, hogy ők is befogadták. Sokan jönnek oda hozzánk és köszönik meg nekünk az élményt, amit 
nyújtottunk nekik a zenénkkel. Szerintem ez bizonyítja, hogy igen, van igény egyházközségünkben a 
szolgálatunkra.  
Csizmazia Matyi – Hála Istennek, nagyon sok helyről kapunk megerősítést azzal kapcsolatban, hogy jó és fontos 
az, amit csinálunk. Különösen nagy támogatást jelentett az, amikor idén ősszel a Tanácsadó Testület megbízott 
bennünket azzal, hogy folytassuk a miséken való zenélést. Ez arra enged következtetni, hogy nemcsak mi 
érezzük fontosnak az ilyen szentmiséket, és hogy igenis szükség van erre Tihanyban is. 
– Véleményetek szerint van közösségépítő, erősítő hatása zenéteknek, szolgálatotoknak? 
Csizmazia Matyi: – Ha máshol nem is, a zenekaron belül biztosan. Úgy gondolom, egy jó hangulatú, vidám kis 
közösség alakult ki közös zenélésünk során. Illetve, ahogy én láttam, a hívek között is fontos közösségépítő 
szerepe van a könnyűzenei liturgiáknak, hiszen vannak állandó résztvevői az ilyen szentmiséknek, akik között 
erős kapcsolat alakulhat ki. 
Bazsika Eszter: – Természetesen. Bár jó alapokkal indultunk neki a közös zenélésnek, mindannyian az oltár 
mellett kezdtük kisministránsként, úgyhogy eddig is ismertük egymást, de a zene szeretete is formálta a 
kapcsolatunkat. Azok a képességek, 
amelyek zenélés közben fontosak, a való 
életben is segítségünkre vannak - csak 
hogy néhányat említsek, a kölcsönös 
odafigyelés, felelősségvállalás a másikért, 
alkalmazkodás, és a készség arra, hogy 
kijavítsuk, ha a másik esetleg elrontott 
valamit. Nem mellesleg pedig, hogy nem 
feszülünk be túlságosan, nem próbáljuk túl 
komolyan venni a dolgot. Végtére is nem 
fellépés ez, hanem zenei szolgálat, ami 
elsősorban az Úrnak szól, Ő pedig úgyis 
látja, hogy a szándékunk megvan, aztán vagy sikerül a gyakorlati része, vagy nem. :) De úgy gondolom, hogy 
egyre inkább sikerül az utóbbi is.  
Salamon Szilvi: – A mi csapatunk amúgy is egy jó kis közösség része, a ministránsok közé tartozunk, így minket 
már nem kellett összecsiszolni. Ezt az érzést igyekszünk árasztani a zenénkből, hogy a hívek is részei lehessenek 

ennek a fiatalos lendületnek. És köztudott, hogy a zenének közösségkovácsoló ereje van. 😊 
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FEKETE ISTVÁN: SZILVESZTER ÉJJEL (RÉSZLET) 

Éjfél van. Az Úr int: felragyog a felhőn túli világ. A vándor elindul a csillagerdők úttalan útjain a Földre. 

Éjfél van a havas utak s az örök idők országútján. Az óesztendő utolsó éjfele. Tomboló szél nyargal az éjszakában. 

Nincs, ami útjába álljon, s a dermedt jegenyék suhogva hajolnak délnek, sziszegve panaszkodnak, és gyökereikkel 

riadtan kapaszkodnak a fagyos földbe. 

Éjfél van: a szellemek órája, amikor láthatatlan szánok csilingelnek ismeretlen utakon, s az Úr felhőn túli pitvarában 

két vándor áll a csillagok ragyogó trónusa előtt. Az egyik tépett, havas szakállú agg, a másik ifjú ember. 

– Elvégeztem, Uram – szól az agg -, bocsásd el szolgádat! – és leteszi a 

tarisznyáját meg a botot. 

Januártól decemberig jártam a földi utakat, és arcod bélyegét mindenre 

ráütöttem. Mozgattam az órákat és napokat. Csírákat szöktettem életbe, 

és érett magokat arattam; a rügyeket virágba borítottam, és 

gyümölcsüket is leszedtem.  

Öreg sírok hátát behorpasztottam, régi fejfákat eldöntöttem, temetőket 

gyarapítottam. 

De ott voltam, Uram, a nászágyon is, és egyformán mértem a szerelem 

bódulatát és a vajúdás gyötrelmeit. 

A folyók új szigeteket raktak, régieket hordtak el, a hegyek hátán 

megnőtt a hó, de el is múlott, a völgyek torkában új források fakadtak, s 

a régiekre köveket raktam rendelésed szerint. 

Öledbe hullott, Uram, minden. A növekedés, az épülés is, meg a romlás is; 

csak Te maradtál, Uram, változatlan és örök, elejétől fogva. 

*** 

Az ifjú felveszi a botot, meg a tarisznyát. Az elnyűtt suháng acélos, görcsös bottá erősödik abban a pillanatban, s a 

foszlott tarisznya újjá, kövérré dagad a láthatatlan útravalótól. 

– Elmegyek, Uram – szól -, akaratod szerint. Útravalómat 

elszórom majd a földi világban. 

Elolvasztom a jeget, virágba borítom a fákat; dús kalászokat 

érlelek, és megrázom a lombhullató fákat az őszi határban; 

aztán meg telet borítok az álmodó ugarra. 

Csak egyet kérek tőled, Uram, ha megengeded. Add, hogy hosszú 

legyen a virágos tavasz, bőkezű a búzaérlelő nyár, vidám a 

szüretes ősz és nyugodt, telekamrás a tél, amiket, ím, 

tarisznyámba adtál. Én leszek az idő egy évig, Uram, a Te egyik 

világodban, engedd meg nekem, hogy lassú legyek, ha örömre válnak a percek, és gyorsan múló, amikor a bánatot 

mérem, a könnyet s a hűvös enyészetet takarom a Te teremtményeidre. 

Az Úr int: felragyog a felhőn túli világ. A vándor elindul a csillagerdők úttalan útjain a Földre. 
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1985. DECEMBER 1. VASÁRNAP: Kezdődik a „C” év. Advent I. vasárnapja. A Mária oltár elé, (a Jézus Szíve oltár 
előtt) állványra kerül az Adventi koszorú. Meggyújtjuk az első gyertyát. 
Ezidáig Tihanyban nem volt szokás az Adventi koszorú. A hívek lelkesen 
fogadják az újításomat. A tíz órai szentmise után első képviselőtestületi 
ülést tartottam. Bemutatkoztam a képviselő testület tagjainak. Ekkor 
történt a kinevezésem felolvasása.  
DECEMBER 13. PÉNTEK:  
Szabadfi István hívem ministráns stólákat ajándékozott a templomnak. 
Hálából, amiért a jó Isten megsegítette. 
Komoly javulás következett be a 
betegséggyógyulás folyamatában. A stólákat 

kézimunkával díszítette. Kérése, hogy a stólákat először éjféli misén vegyék 
használatba a ministránsok. A kérését teljesítjük. A hajnali miséken nagy számban 
jelennek meg a hívek. A hajnali misét, – „rorate”-t – reggel 6-kor tartottuk. 
Szombaton az ádventi mise este 6-kor volt. Mindig homíliával.  
DECEMBER 24. KEDD:  
Ezen a napon az ifjúság segítségével karácsonyi díszítést végeztünk a 
templomunkban. Rózsafüzér Társulat új betlehemet ajándékozott.  
Éjféli misén nagy tömeg. Zsúfolásig megtelt a templom. Már hagyomány, hogy 
ilyenkor már 11-kor nyitjuk a templomot. Nagyon sok a vidéki is, és talán minden 
tihanyi is eljön az éjféli misére. Az éjféli misét nagy ceremóniával tartottuk. Itt ez 
szokatlan volt eddig. Nagy az asszisztencia, oltárfüstölés. Szentleckét Lomniczi Gergely ifjú ministráns olvasta fel. 
Ideérkezésem óta a ministránsokkal két hetenként foglalkoztam. Oktattam és bevezettem őket a liturgiába. Hála 
Istennek, szép számú ministráns gárdám van. 
DECEMBER 25. SZERDA ÉS DECEMBER 26. CSÜTÖRTÖK, KARÁCSONY 
Nagyon sok templomlátogató és áldozó. Különösen 25-én. Itt megemlítem, hogy a gyónást a hajnali szentmisék és 
a vasárnapi szentmisék előtt végezték a hívek. De szentmise alatt is volt alkalom a szentgyónásra. Ekkor az apát úr 
is (Hegyi Lajos címzetes apát a szerk.) besegített a gyóntatásával. Deo gratias! Perselypénz 50.000.- forint volt! 
DECEMBER 31. KEDD: 
Este 6-kor hálaadó szentmise. Beszámoltam az egyházközség elmúlt évi anyagi és lelki életéről. 
Az esti hálaadó szentmise után a plébánián fogadtam a képviselőtestületet. Ekkor voltak a kölcsönös újévi 
jókívánságok. Rövid visszaemlékezés volt a befejezett óesztendőre. Isten segítségét kértük, hogy az eljövendő új 

évben kapjunk sok kegyelmet a hitéletünk sikeres folytatásához.                                          Dr. Mail József plébános 
 

A FILM… AHOGY KÉSZÜLT 
Kezdetben volt a lemondás. A járványügyi korlátozások miatt idén nem tartható meg a hagyományos templomi 

misztériumjáték. Hiányozni fog előadóknak, szülőknek, minden érdeklődőnek. 
Aztán jött az ötlet. Szomorkodó beszélgetéseink közben egyszer csak kipattant Csom 
Dávid fejéből: – hiszen már tavaly is szóba 
került, miért ne filmesíthetnénk meg az 
egyik pásztorjátékot a sok előadott közül?  
Majd kezdődött a szervezés. Szabó Zsolt a 
Tihany Tv-től azonnal igent mondott! Bár 
otthon építkeztek, mindig készen állt a 
forgatásra. Salamon Szilvia zenei 
vezetőként összehozta a gitáros szentmisék 
zenészeit egy jó hangulatú felvételre. 
Egyszer csak Bölcs Áron is megjelent, hiszen 

közel húsz éve nincs nélküle misztériumjáték, idén sem lehet másként! 
Hangmérnökként és remek ötletekkel segítette a forgatást. De a nehéz helyzetek 
fővilágosítójaként is sokat emlegettük. 
Kerestük a megfelelő helyszíneket, kellett egy kedves kis szoba, Mária szobája! A 
Parasztgazda ház kiesett, építkezés van! Hol van még régi búboskemence? A Füstös 
Ház! Nagy László és Dobos Veronika örömmel bólogatott kérésünkre, kétszer is 
szívesen fogadták a stábot.  

Pásztorok a pusztában?! Csakis az MKE Művésztelepe! Telefon Ruzsinszky Róbertnek, majd kérvény Sárik Zoltán 
Kancellár Úrnak! Engedély megadva, köszönet érte!         » folytatás a 15 oldalon » 



† ELHUNYTJAINK: 
Tihany: 
 

2020. október 15. Kötél Ibolya  Miszlai András özvegye   élt 64 évet 
2020. október 25. Pál Irma   Rosta Ferenc özvegye   élt 76 évet 
2020. december 8. Aradi Mária  Pető István özvegye    élt 93 évet 
2020. december 18. Kötél Lajos  +Kötél Lajos és +Böröczki Anna fia  élt 47 évet 
2020. december 20. Veszely Jelena  Szilvássy Pál özvegye   élt 103 évet 
2020. december 21. Sörös Tibor Tamás  Papp Mária (Marczali Ágnes) férje  élt 64 évet 
2021. január 6. Kántás Tamás  Tóbi Andrea férje    élt 65 évet 
Aszófő: 
2020. október 27. Berki Piroska  Hegedűs Sándor felesége   élt 77 évet 
Balatonudvari: 
2020. szeptember 26. Bakay Teréz      Bakay Domonkos és Bíró Zsuzsanna leánya       halva született 
Örvényes: 

2020. november 14. Steierlein Anna  Steixner Ferenc özvegye   élt 92 évet 
2020. november 22. Ther Antal  Gácser Mária férje    élt 91 évet 
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andrás+kereszt                              15. oldal   egy történet, egy recept 
 

Édesanyám dédunokái, Andris és Levente, nyáron szinte minden nap azt lesték, mikor érek haza a munkából, és 
mikor lehet már betrappolni hozzám a műhelybe az aktuális “valamiért”. Sokszor olyan gyorsan jöttek, hogy még 
nem volt kész semmi, aminek a szélét, vagy a végét meg lehetett volna kóstolni, így ilyenkor mindig kaptak egy 
tölcsért, esetleg bele egy kis fagylaltot is, és ezzel egész délutánra megelégedtek. Egyik alkalommal késtek, mert 
már elkezdtem sütni, főzni. Andris szokás szerint leült a székre és türelmesen várt. Levente kis kétévesként, még 
nem tudott várni, ezért azonnal a lényegre tért: 
 – Ágota! Kérek tőőőcsért!  – Várj egy kicsit Levi, még meg kell főznöm a krémet! 
 –Ágota! Kérek tőőőcsért! – Hallottam Levi, várj egy kicsit! 
 – Ágota, kérek tőőőcsért!!! – Levi! ha még egyszer elmondod, nem adok egyet sem! 
 – Ágota, kérek tőőőcsért!!! De ahogy kimondta már nézett is rám nagy ártatlan szemekkel, hogy 
most mi lesz? Erre Andris megszólalt: – csak viccelt! Ágota! Levi csak viccelt! Erre Levi is felcsillanó 
szemmel mondta: – Csak vicceltem!!!! és persze folytatta tovább: – Ágota! Kérek tőőőcsért! Csak 
viccelteeeeem! 
Mikor már mind a ketten kórusban nevettek, megadtam magam kaptak két nagy adag fagylaltot, 
és úgy szaladtak át a szomszédba, hogy elújságolják, milyen vicceset találtak ki. 
Hogy mi vár rám jövőre, ha már most ilyen rafináltak? Én nem tudom… 
 

Karamellás szelet:  
300 g liszt, 150 g porcukor, 100 g vaj, 2 ek. kakaó, 1 sütőpor 1 db tojás és kb 1 dl tej. A 
tészta hozzávalóit összegyúrjuk, sütőpapíron 4 lapot sütünk belőle és kihűtjük. 
200 g cukrot aranybarnára olvasztunk, felengedjük 4dl tejjel és felforraljuk. 2dl tejet 
elkeverünk 2 csomag /80g/ vaníliás pudingporral hozzáöntjük a forró karamellás 
tejhez, és készre főzzük, majd kihűtjük. 250 g vajat 50 g porcukorral és 2 csomag 
vaníliáscukorral kihabosítunk, apránként hozzákeverjük a karamellás pudingot és 
addig kevertetjük, míg könnyű habos krém nem lesz. Megtöltjük a lapokat, tetejét 
vékonyan lekenjük, és darabolt pörkölt dióval megszórjuk. 

 

A FILM… AHOGY KÉSZÜLT             »folytatás a 14. oldalról » 
A pásztorok jelenetét, csak sötétedés után tudtuk forgatni, ezért Pető István, vállalva a 
hideget és unalmat, segített bennünket a művésztelepen. Jó lenne néhány drónos 
felvétel is a magasból! Kinek van a faluban megfelelő eszköze? ifj. Czégai Laci sietett 
nagy lelkesedéssel segítségünkre. Köszönjük a nagyszerű felvételeket! 
Szállást keresett a Szent Család, mi pedig megfelelő helyszínt. A Kemenes cukrászda 
szinte szembe jött velünk, tulajdonosai örömmel ajánlották fel segítségüket. Folytatva 
a keresést a Kecskeköröm csárda ihletett meg bennünket. Telefon Kötél Imrének, az ő 

segítségével megkaptuk az engedélyt Ricza Lajostól is. Már mentünk is forgatni a jelenetet. 
Erzsébet otthonaként özv. Kötél Imréné házát választottuk, aki ugyan kórházban volt, de gyerekei segítségével és 
Turmix kutya aktív részvételével sikerültek a felvételek. 
Kell még egy barlang! A Balaton-felvidéki Nemzeti Park és Puskás Zoltán igazgató jóvoltából megkaptuk a Forrás-
barlang használati engedélyét. Szalma nélkül nincs istálló, és Kötél Ferenc szalmája nélkül nincs Betlehem. Mint 
minden évben idén is szívesen adott két zsákkal a forgatáshoz és a Betlehem készítéshez. 
A forgatások befejeztével még nem volt vége a tennivalóknak, hiszen a sok felvett anyagból össze kellett vágni a 
filmet. Az idő rövid volt, ezért Csizmazia Mátyás éjt nappallá téve 48 órában, dec. 24-én reggel jelezte: KÉSZ VAN! 
Ennek a filmnek számomra a legnagyobb tanulsága: ha nemes ügyért dolgozik az ember, Tihanyban mindig segítő 
kezekre talál! KÖSZÖNET ÉRTE MINDEN RÉSZTVEVŐNEK ÉS TÁMOGATÓNAK!              Csizmazia Zsolt 



andrás+kereszt                              16. oldal           
 

Jó szívvel ajánljuk minden kedves olvasónknak apátsági termékeinket saját célra, vagy ajándékozásra. 
 

KAPHATÓK AZ APÁTSÁG BOLTJAIBAN, VAGY MEGRENDELHETŐEK A bolt@tihanyiapatsag.hu email címen. 


